

# Franco-Scottish Society

## The Madame Jacqueline Munro-Lafon Essay Prize

For learners of French at Advanced Higher Level

---

### Essay Task 2023

---

#### ESSAY TASK

« Le sport doit rester apolitique au sens d'indépendant à l'égard des pouvoirs politiques et économiques. »

*Henri Sérandour (ancien Président du Comité national olympique et sportif français)*

On critique souvent les sportifs qui exploitent les rencontres internationales comme tribune pour lancer des commentaires d'ordre politique et social. Ceux qui s'occupent des sports, doivent-ils se taire quand il s'agit de sujets tels que racisme, droits humains, égalité des genres, et conflit ou pas ?

Dans votre essai, vous pourriez considérer des contenus d'actualité tels que la position de Marcus Rashford sur les repas scolaires gratuits, la décision d'accueillir la Coupe du Monde de la FIFA 2022 au Qatar, les sportifs qui posent le genou à terre pour soutenir Black Lives Matter, même l'inclusion de paralympiens dans des émissions comme "Strictly Come Dancing" ou "Dancing on Ice" et des positions dans différents sports sur l'homosexualité et le transgenreisme.

**"Sport must remain apolitical in the sense of being independent of political and economic powers."**

*Henri Sérandour (former President du Comité national olympique et sportif français)*

Sportspeople are often criticised for using international events as a platform for making political and social statements. Should those engaged with sport remain silent on matters such as racism, human rights, gender equality and conflict, or not?

In your essay you might consider topical content such as Marcus Rashford's stance on free school meals, the decision to host the FIFA World Cup 2022 in Qatar, sports players "taking the knee" in support of Black Lives Matter, even the inclusion of paralympians in shows like Strictly Come Dancing or Dancing on Ice and stances in different sports on homosexuality and transgenderism.

This essay competition is open to learners of French who are working at Advanced Higher level. Your essay should be no longer than 500 words in length. Your essay can be discursive or narrative in style. You can choose to examine this topic broadly, or you may wish to focus on more specific examples from the recent past.

Whatever the style or format, a winning essay will demonstrate flair and passion, a command of language and evidence of research. Bon courage!